
1/5

Dimitri Leue en Samuel Vekeman maken een voorstelling over
adoptie. “Adoptiekinderen hebben een dubbele portie liefde
nodig”

standaard.be/cnt/dmf20240126_96628143

Samuel Vekeman en Dimitri Leue maakten samen een theatervoorstelling. — © Ksenia
Kuleshova

Muzikant Samuel Vekeman werd als peuter met een erfelijke ziekte uit Congo geadopteerd. Hij maakte er
een theaterstuk over met Dimitri Leue. “Interlandelijke adoptie verbieden? Neen, het heeft mijn leven
gered.”

Sam Renascent is de artiestennaam van muzikant en producer Samuel Vekeman (30), aka “de
Antwerpse reïncarnatie van Kanye West en Stromae”. Er zit een bijzondere betekenis achter. “Renascent
komt van het Latijnse werkwoord renascere dat ‘herboren worden’ betekent,” legt Vekeman uit. “Mijn
adoptie zie ik als een wedergeboorte. In Congo had ik wellicht nooit van mijn passie mijn beroep kunnen
maken. Hier heb ik de kans gekregen om een nieuw leven op te bouwen en daar ben ik heel dankbaar
om.”

Als drummer en acteur stond Vekeman al vaker op het podium met zijn mentor Dimitri Leue (49). Nu
maakt het duo voor het eerst samen een theatervoorstelling. Een van de eerste over adoptie in
Vlaanderen, claimen ze. In Loos, waarin ook actrices Clara Cleymans en Inge Paulussen meespelen,
verstrengelt het leven van een koppel met een vurige kinderwens zich met dat van een zus en haar
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geadopteerde broer, die na de dood van hun vader de balans opmaken. Tekstschrijver Leue ging in
gesprek met tal van adoptieouders en -kinderen. Tegen welke prijs mag je een kind uit zijn heimat
wegrukken? En kan de liefde tussen ouder en kind ooit echt de bloedband overstijgen?

Het is een stuk geworden dat Vekeman op zijn 16e zelf graag had gezien om beter te begrijpen waarom
hij zich altijd “tussen twee werelden” voelde. Niet van hier, maar ook niet van daar. Op zijn 2e werd hij
door zijn ouders in Kinshasa afgestaan. Hij kwam terecht bij een warm gezin in de katholieke
geloofsgemeenschap Sant’Egidio in Antwerpen. De man die hem met het vliegtuig naar België bracht,
verdween op de luchthaven met de noorderzon (“Ik was zijn onewayticket naar Europa”). Maar verder lijkt
Vekemans verhaal weinig op de wantoestanden die in het najaar in het nieuws kwamen, toen bleek dat
verschillende Ethiopische kinderen niet vrijwillig waren afgestaan en dat er fouten zaten in hun dossiers.
In afwachting van het nieuwe adoptiedecreet laste minister van welzijn Hilde Crevits (CD&V) een
interlandelijke adoptiestop in.

Vekeman wist wél wie zijn biologische ouders waren. Op zijn 18e ging hij ze opzoeken in Congo. “Toen ik
op de markt ‘maman’ riep, draaiden mijn adoptiemama en biologische moeder zich tegelijk om. Dat was
een emotioneel moment. Het was ook de eerste keer dat ik mensen zag in wie ik me fysiek kon
herkennen. En toch bleven het vreemden. Over dat gevoel schreef ik het nummer ‘Familiar strangers’.”

Je ouders hadden drie zonen, maar ze konden er maar één ter adoptie afstaan. Voel je je soms schuldig
dat ze voor jou hebben gekozen?

Vekeman: “Nee, want ik heb die beslissing niet genomen. Wellicht hebben mijn ouders mij laten gaan
omdat ik de sikkelcelziekte heb, een vorm van erfelijke bloedarmoede die dodelijk kan zijn en in België
veel beter te behandelen is. Mijn biologische broers zijn wel erg jaloers. Via Facebook vragen ze me
geregeld om geld. Ik had gehoopt om het contact met mijn familie te kunnen onderhouden. Maar zolang
ik voel dat ze geen echte connectie met mij willen, houd ik afstand.”

In de voorstelling stellen jullie vragen bij het white saviour complex van westerse adoptieouders om zieke
kinderen uit arme landen naar hier te halen.

Leue: “Er is zeker iets koloniaals aan het hele adoptiesysteem. Tegelijk is dat moeilijk vol te houden als je
Samuels ouders ontmoet. Dat zijn gewoon supergoeie mensen die vanuit hun katholieke naastenliefde
iemand wilden redden. En dat bleek toevallig een kind uit Afrika, omdat ze een bemiddelaar kenden die
goede contacten had en op een integere manier te werk ging. Ze hebben ook bewust eerst Samuel
geadopteerd, voor ze zelf kinderen kregen. Bij alle adoptieouders die ik voor dit project sprak, klonk een
gelijkaardig verhaal.”

Samuel, jij bent geboren als Augy Ngoi Tambwé, maar je ouders gaven je een Vlaamse naam. Sommige
adoptiekinderen vinden dat moeilijk, omdat hun cultuur en identiteit wordt uitgewist. Jij ook?

Vekeman: “Nee, ik ben net blij dat mijn ouders mij hebben ‘toegeëigend’, dat ze mij als hun echte zoon
zien en niet als een adoptiekind. Ik kan me niet voorstellen dat mijn klasgenootjes mij op de lagere school
Augy hadden moeten noemen. Wat niet wil zeggen dat ik mijn Congolese erfenis niet koester, mijn
bedrijfje heet bijvoorbeeld Tambwé Music.”
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Anders dan je naam kan je je roots fysiek niet verstoppen. “Ik kan alle personages van De Kampioenen
opnoemen, ik heb Het verdriet van België gelezen, ik weet hoe je bechamelsaus maakt en toch word ik
nog altijd aangekeken als de vreemde eend in de bijt”, zegt je personage in Loos.

Vekeman: “Oh, ja, al die vooroordelen … Ik voel mij 100 procent van hier, maar het zijn andere mensen
die dat in twijfel trekken. Ik kan je een hele namiddag voorbeelden geven van hoe ik altijd weer geviseerd
word door de politie. Zoals die keer toen ik de trein naar Amsterdam nam, tijdens mijn studie aan het
conservatorium. Volgens die agent had ik een vals ticket gekocht. Toen ik mijn identiteitskaart toonde,
dacht hij dat ik die gestolen had, want een Belgische naam, dat kan toch niet bij een zwarte jongen? Een
andere keer stond ik dubbel geparkeerd op straat om boodschappen uit te laden. “Het is altijd hetzelfde
met mensen uit Angola”, kreeg ik te horen. Hoeveel keer heb jij al je autopapieren moeten tonen?”

Nog nooit.

Vekeman: “Ik moet ze standaard tonen.”

Dat diepgewortelde racisme is een van de redenen waarom sommigen voor een verbod op interlandelijke
adoptie pleiten.

Vekeman: “Je kan winkeldiefstal toch niet bestrijden door alle winkels te sluiten? Dat is niet de juiste
oplossing. Ik ben helemaal niet tegen interlandelijke adoptie, het heeft mijn leven gered. Letterlijk.
Natuurlijk is de impact gigantisch. Ik noem mijn adoptie altijd a blessing with a curse. Ik kan snel ergens
aarden en pas me aan als een kameleon, wellicht als overlevingsmechanisme. Maar tegelijk voel ik mij
nergens thuis. Daarmee zal ik moeten leren leven. Maar ik heb besloten het als een positieve kracht te
zien.”
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Loos is een voorstelling over adoptie. — © Ksenia Kuleshova

Leue: “Kijk, de maffiapraktijken moeten dringend uit het systeem. Het feit dat er in de Filipijnen meisjes
worden verkracht zodat mensenhandelaars hun baby’s kunnen verkopen. Of hoe ze kinderen ontvoeren
of kreupel slaan, omdat je met een beperking voorrang krijgt bij adoptie. Er is nood aan controle, controle,
controle. Maar dat hoeft niet te betekenen dat interlandelijke adoptie op de schop moet. Samuel is een
topvoorbeeld van hoe het wel succesvol kan. Al moeten we erkennen dat het veel met geluk te maken
heeft: je voelt dat de ontmoeting met zijn biologische ouders voor closure heeft gezorgd, terwijl andere
adoptiekinderen vaak jaren moeten zoeken naar een aanknopingspunt om dan toch met lege handen
achter te blijven.”

Adoptie werpt ook de vraag op of een mens wel het recht heeft op een kind. Hoe kijk jij daarnaar als
vader van drie tieners, Dimitri?

Leue: “Het is heel makkelijk om misbruik te maken van wetten die dat recht bereglementeren. Als de
overheid gaat beslissen wie kinderen mag krijgen aan de hand van of je wel voldoende onderdak, geld en
werk hebt … Waar eindigt dat dan? Moeten ouders binnenkort dan ook Vlaamsgezind genoeg zijn om in
aanmerking te komen? Mag je nog een kind maken als iemand in de familie een beperking heeft?”

“Een cursus ouderschap lijkt me anderzijds niet zo’n slecht idee. Nu zijn adoptieouders eigenlijk de best
voorbereide ouders van iedereen. Jarenlang volgen ze een traject van psychologische proeven,
interviews, lessen … Terwijl andere ouders een minuutje plezier hebben en negen maanden later van
toeten noch blazen weten. Opvoeding is het belangrijkste wat er is, daar kunnen we collectief beter over
nadenken.”

Zouden jullie zelf een kind adopteren?
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Leue: (denkt na) “Ik ben er nu al te weinig voor mijn gezin en om een veilige hechting te herstellen
hebben adoptiekinderen toch een dubbele portie liefde nodig. Ik denk niet dat ik dat engagement kan
waarmaken.”

Vekeman: “Ik wel. Omdat ik weet hoeveel goeds het kan doen in iemands leven. Je weet nooit hoe het
zal uitdraaien. Het enige waar je controle over hebt als je adopteert, is dat je een goede ouder probeert te
zijn voor je kind.”
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